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Slovenska Matica 
XXI. redni veliki zbor 

dne 28. aprila 1886. 
Navzočnih nad 60_ društveaikov; predseduje prof. 

Josip Mam. 
Prvosednik se spominja prejšnjih predsednikov in 

pove, kako je prišlo do tega, da vodi društvo na no
tranje in današnji zbor on; omenja malo veselih zboro
vanj v preteklih letih in izreka vsled tega nekako bo
jazen tudi o današnjem. Prosi, naj imajo gospodje z 
njim potrpljenje. Brani odbor, da stori vse, kar na
redi, le iz dobre volje, iz rodoljubja; njegovo delovanje 
naj se sodi drugače, kakor na pr. v državnem zboru; 
primerja matičin zbor z gosposko zbornico, kjer naj se 
razprave vršijo bolj akademiško. Prosi slovensko časo
pisje, naj mu bode pred očmi dobra, sveta slovenska 
stvar, katera naj se javno nikar ne smeši in ne sumniči. 
Govornik spodbuja poverjenike, naj odboru radi postre
žejo ter udom točno razpošiljajo knjige, da bi ne bilo 
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treba po preteku treh mesecev po njihovem razposlanji 
slišati pritožeb posameznih društvenikov, da še nimajo 
knjig. S pohvalnimi besedami omenja tajnikovega de
lovanja. Povdarja, da se je odbor strogo ravnal po zbo-
rovih naročilih in imel posebno pred očmi varčno rav
nanje s premoženjem. Konečno s kratkimi besedami 
naznani vrsto razpravam zborovim. 

Računski sklep za 1. 1885. se odobri brez debate 
po stvarnem tajnikovem pojasnilu, iz katerega je raz
vidno, da se je dolg glavnici zmanjšal lani za 788 for. 
30% kr., da tedaj znaša le še 9540 for. 28% kr., ker 
so se pasivni zastanki bili znižali iz 3093 for. 22!/2 kr. 
na 1494 for 32 kr. in je Matica tekom lanskega leta 
izplačala pisateljske nagrade dveh let in tiskarske ra
čune poldruzega leta. 

Presojevalci društvenih računov o novčnem gospo
darstvu, katerih sodbe naj bi se po g. Raičevi želji na 
kakov način objavljale zboru, volijo se po nasvetu g. 
Kluna ^per acclamationem gg. A. Raič, dr. J. Stare in 
Drag. Žagar. 

Proračun za 1. 1887. se odobri po kratki stvarni 
debati, v kateri priporoča g. Trsteojak, naj se štedi v 
poročilu in imeniku z drobnim tiskom, s kraticami itd. 
Odgovarja se mu, da bi tako dosežena svota bila ne
znatna in da odbor uže sam dela na to, kar bode raz
vidno iz poročila tajnikovega. 

Pri računu o ptujem premoženji v društvenega od
bora oskrbovanji pojasnuje tajnik, da je narastlo za 
1186 for. 24 kr , in sicer za 332 for. 25 kr. v obrestih. 
za 853 for. 99 kr. pa vsled Jurčičeve ustanove Notranj-
cev, katero je odbor lani prevzel v svoje varstvo in s 
Tomšičevo spojil v jedno. O tem želi g. Hribar neka
kega pojasnila, katero pa se mu po predsednikovem 
obetauji da tudi v poročilu. 

Potem vzame zbor na znanje tajnikovo poročilo o 
zgodovini društvene hiše na Bregu štev. 8., o pogajanji 
zaradi prodaje in kako se je pogajanje konečno razbilo. 
Hišo je kupila Matica za 9700 for., vsled dvakratnih 
večjih poprav je skočila njena cena na 11.400 for. Hiši 
naj se, ako je Matica ne proda, zviša najemščma, kar 
jo odbor nekako že sklenil, ker je dosedaj prenizka. 

Pri dopoluilni volitvi, za katero so bili prevzeli 
s^rutinij gg. F. Stegnar, J. Šubic in A. Mikuš. so do
bili gg. S. Gregorčič 288, dr. J Poklukar 224, dr. J. 
Tavčar 185. A. Raič 182, J. Hribar 179, V. Kermavner 
169, J. Murnik 158, dr. H. Dolenec 145, A. Kaspret 
141 in J. Kersnik 136 glasov ter so tedaj izvoljeni za 
odbornike v zmislu §. 12 društvenih pravil na štiri leta. 
Dobili so pa razun teh še: gg. Fr. Povše 129, dr. J. 
Pajek 120, J. Tomšič 119, dr. L. Požar 117, J. Fl's 
112, K. Kluu 111, dr. J. Sterbenc 103, dr. J. vitez 
Tonkli 100, A. Trstenjak 64, M. Cileušek 15, A. Fekonja 
in Fr. Hauptmann po 14, dr. Fr. Kos 5. J. Celestina in 
dr. J. Vošnjak po 4. V. Borštner, L. Pintar in J. Vr-
hovec po 3, in nekateri po 2 in po 1 glas. 

Tajnik prebere letno poročilo o odborovem delovanji 
v dobi od 1. aprila 1885 do 31. marca 1886. leta. Po
ročilo govori najpoprej o sejah, katerih je bilo 5 od-
borovih, tri so bile gospodarske in tri književne in o 
njih najvažnejših razpravah. Poročilo razpravlja lanske 
in letošnje društvene knjige (število. obliko, obseg in 
vsebino), dalj časa hranjene, nedogotovljene, pospeševane 
in vrnene rokopise. Omenja, da je odbor izrazil svoje 
stališče nasproti željam, nasvetom in resolucijam zbo
rovim, da se je strogo ravnal po sklepih zadnjega red
nega velicega zbora (leposlovni odsek, prošnja na deželni 
zbor zaradi podpore glede izdavanja šolskih knjig itd.). 
Poročilo govori dalje o nekaterih spremembah, katere 
je odbor vkrenil zaradi notranje osnove Letopisa, o Knji
ževni zamenji, književnih darilih, o zalogi in o razme

rah s knjigotržci, o pregledu društvenih denarnih knjig 
po računskih presoievalcih, o škontriranji društvene bla
gajne. Poročilo našteva slovanske slavnosti, katerih se 
je Matica udeležila, katerih ne in zakaj; dalje govori o 
tem, kaj je odbor zaradi prenosa Kopitarjevih kostij 
vkrenil in kaj bode v tej zadevi še storiti. Tem podat
kom sledi obširneje poročilo o društvenikih (napredek 
in nazadovanje po posameznih dekanijah v primeri med 
lanskim in predlanskim letom; kaj da je odbor storil, 
da si Matica stare ude ohrani in novih pridobi) in o 
poverjemških spremembah vsled smrti, odpovedi ali pa 
preselitve prejšnjih poverjenikov. Konečno se spominja 
poročilo še umrlih letnih in ustanovnih članov (zadnje 
našteva imenoma) in društvenih sotrudnikov. 

Med poročilom pri točki, da je deželni zbor po
klonil Matici 500 gold., pozove predsednik pričujoče, naj 
vstavši „per acclamationemu mu votirajo pristojno za
hvalo. Po prebranem poročilu povabi istotako prvosed-
nik zbor. naj umrlim članom in sodelovalcem istim na-
činom izkaže svoje iskreno sožaije. — Na to se prične 
o letnem poročilu razprava. Oglasi se gosp. Hribar o 
Jurčič-Tomšičevi ustanovi, želeč nekega pojasnila. Po
tem spregovori o čeških knjigah, ki jih je Matici poslal 
častni član g. Lego in jih je po odborovem sklepanji 
namenila nekaj knjižnici gimnazijski, nekaj realski, čê , 
da ne odobrava tega sklepa. Matica naj si ustanovi 
polagoma veliko narodno Knjižnico. Kdor si jih želi, naj 
si jih išče pri Matici, tako utegnejo privabiti se novi 
člani. Razuu tega priporoča, naj se novo pristopivšim 
članom darujejo po njih želji dosedanje društvene knjige 
in da se njih velika zaloga zmanjša, naj se jim cena še 
bolj zniža. Prvosednik omenja, da se je glede Jurčič-
Tomšičeve ustanove odbor že doslej ravnal po izrečeaih 
žoljah in bode tudi v prihodnje čakal, da dotična svota 
naraste, in razodeva prošnjo, naj se nakloni še več tacih 
ustanov Matici, ki bode potem mogla toliko več knjig 
dajati na svitlo. — O čeških knjigah pravi, da je odbor 
poprašal darovalca, kateri je rad privolil v ta namen, 
da knjige več koristijo. Knjige, ki se imajo darovati, 
so le šolske. Sicer pa odbor sklepa doslej še ni iz
vršil. O društvenih knjigah kaže, da jih vsigdar rad 
daje novim udon; o ceni vendar meni. da bi bilo že 
sramotno, jo še bolj zniževati. Zbor se zadovolji s tem 
pojasnilom. 

Na to se letno poročilo odobri. 
Nasvet, ki ga stavi v odborovem imenu prof. Ple-

teršnik, naj voli zbor dr, V. Jagiča, nasleduika dr. Mi
klošičevega na dunajski slovanski stolici, društvenim 
častnim članom, so soglasno in z odobravanjem sprejme. 

Zbor vzame na znanje poročilo, katero iz odbora 
daje prof. Leveč o prenosu Kopitarjevih kostij. 

Ker po pravilih odbor v take namene ne sme izda-1 
jati svot, naznanja, da bi nekaj stroškov prevzelo mesto, I 
nekaj Kopitarjevi čestilci s prostovoljnimi darovi, iu.l 
kolikor bi primanjkovalo, naj bi dodala Matica. Zbor vi 
to privoli sprejemši nasvet g. Hribarja, da se najpoprej I 
v ta namen napravi subskripcija po časopisih sloven
skih. Predsednik mu na to omenja, da se bode itaitl 
volil odsek ad hoc iz odbornikov mestnih in matičnih, I 
kateremu bode ta naloga, in da se poprosijo uže sedaj I 
naši državni poslanci, da tudi pri železnici s svojimi 
vplivom pridobe kacih olajšav, in tako je rešena prva I 
iuterpelacija g. Trstenjaka. 

Druga interpelacija g. Trstenjaka došla je kujižev-l 
nemu odseku, zakaj je odbil nakup lastništva Stritarjevih I 
spisov, in odboru predlog, naj občni zbor vnovič pu-1 
prime se te stvari ter pridobi si omenjeno lastništvo.-I 
Na drugo interpelacijo je odgovoril tajniti v odboroveiul 
imenu: a) Zarad previsoke cene 2000 gold., b) zaradi I 
duha, ki veje v spisih in ki ne bi ugajal večini ma'u-1 



činih družbenikov, c) zaradi težave, izbrati iz spisov le 
tvarino primerno. — Tem razlogom pristavi predsednik 
še tudi, da so spisi Stritarjevi vsi še novi — stari ne
kako 16 let — in da se nahajajo v rokah učenjakov, 
po knjižnicah itd., in se toraj lahko še dobijo. Tudi 
prečita iz pisma Stritarjevega, da naj ravna vsakdo po 
svojem prepričanji brez zamere. Ker se je prvosedniku 
zdelo, da je dejanje odoorovo posebej in novi predlog 
za se obravuati, dal je na glasovanje sklep odborov. 
Na opomin g. Hribarja, naj g. Trsteujak poprej ute
melji svoj predlog, da tudi njega sliši veliki zbor, pasti 
se mu beseda. Gosp. Trstenjak utemeljuje svoj predlog 
v dolgem govora, v katerem zahteva, naj se Matica ozira 
bolj na srednji stan, na meščanstvo, na ženstvo, kojemu 
nuj pomaga do slovenske omike z »lepo knjigo". Govori 
veliko o Stritarja in njegovih zaslugah, o matičinega 
odbora manjšini pa o občinstvu slovenskem; zatrjuje, 
da govori za ta predlog v imenu mnogih učiteljev in 
duhovnov, obrtnikov in meščanov, katere ponosen za
stopa itd. (Poprej že in vzlasti med govorom Trsten-
jakuvim odide več zbornikov.) — Na to poprime prvo-
sednik besedo v odborovem in v lastnem imenu, da mu 
je do tega, da se občni zbor izreče, je li odbor v tej 
stvari prav ravnal ali ne. Ker so nekateri hotli koj še 
odgovarjati, pravi, da se to zgodi lahko po tem glaso
vanji , kadar bode prosto povedati vsakateremu svoje 
mnenje, da glasovati, in občni zbor pritrdi odborovemu 
ravnanju s 34 proti 13 glasom. 

Potem spregovori še g. Klun rekši, da bi bil rad 
še pred glasovanjem govoril in povedal g. Trstenjaku, 
da je zelo čudno, kako more on priporočati štediti na 
«ni strani pri črkah v imeniku itd., kar bi znašalo naj
več 10 gold., na drugi strani pa zahteva, naj Matica 
takoj žrtvuje 2000 gold. za spise Stritarjeve. Ko bi se 
bilo dokazalo, da je njihova izdaja potrebna, glasoval bi 
za-njo, al ta potreba se ni dokazala, spisi se še dobi
vajo itd. Tudi je sklicoval se g. Trstenjak na srednji 
stan, na meščane, obrtnike, pove naj nam gospod, na 
katere, morda se sklicuje celo na take, ki še niso udje 
rSlov. Matice". Temu nasproti brani g. Trstenjak svoje 
stališče in ko izpregovori še g. prof. Raič, da so spisi 
Stritarjevi velike vrednosti, da bi Matici zalegli za pet 
m več let, da je Matica dolžna sploh skrbeti Slovencem 
za omiko, pristavi — ko se nikdo več ne oglasi — pr-
vosednik to, da je zelo dvomljivo, bi li g. Stritar po 
vseh teh razpravah hotel še spuščati se v kak dogovor, 
in sklene tri četrt na sedem zvečer zbor „Matice Slo
venske". 
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